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	Chapter 3.

Creation of consensus

In sciences that are based on supposition and opinion… the object is to command assent, not to master the thing itself.

Francis Bacon, Novum Organum

By 1977, when the notion that dietary fat causes heart disease began to its transformation from speculative hypothesis to nutritional dogma, no compelling new scientific evidence has been published. What had changed was the public attitude toward the subject. Belief in saturated fat and cholesterol as killers achieved a kind of critical mass when an anti-fat, anti-meat movement evolved independent of the science.
The roots of this movement can be found in the counterculture of the 1960s and its moral shift away from the excessive consumption represented by fat-laden foods. The subject of famine in the third world was a constant presence in the news: in China and the Congo in 1960, then Kenya, Brazil, and West Africa – where “Villagers in Dahomey crawl to town to seek food”, as a New York Times headline read – followed by Somalia, Nepal, South Korea, Java, and India; in 196, Tanzania, Bechuanaland, and Biafra; then Bangladesh, Ethiopia, and much of sub-Saharan Africa in the early 1970s.. within a decade, the Stanford University biologist Paul Ehrlich predicted in his 1968 best-seller, The population bomb, “hundreds of millions of people are going to starve to death in spite of any crash programs embarked upon now”.


	Глава 3.

Создание согласия
В науках, которые базируются на предположении и мнении … целью является  согласование, а не овладение самим предметом.

Фрэнсис Бэкон, Новый Органон

К 1977, когда представления о том, что диетический жир является причиной болезней сердца, начали видоизменяться от отвлеченных гипотез в сторону диетологических догм, ни одно новое убедительное научное доказательство не было опубликовано. Что изменилось, так это отношение общества к предмету. Вера в то, что насыщенный жир и холестерин являются убийцами, достигло нечто вроде критической массы, в то время как анти-жировое, анти-мясное движения развивались независимо от науки.  

Корни этого движения лежат в контркультуре 1960х годов, и в ее моральном отдалении от чрезмерного потребления жирной еды. Тема голода в странах третьего мира постоянно мелькала в новостях: в Китае и Конго в1960, затем Кения, Бразилия, и Западная Африка – где «в Дагомеи сельские жители ползут к городу в поисках еды», как было написано в заголовках газеты New York Times, за ними последовали Сомали, Непал, Южная Корея, Ява и Индия; в 1968 году – Танзания, Бечуаналенд, Биафра; затем, в начале 1970х годов Бангладеш, Эфиопия, и большая часть Африки к югу от Сахары. За десять лет до этого, биолог Стэндфордского университета Пол Эрлих предсказал в своем бестселлере 1968 года «Демографическая бомба», «сотни миллионов людей умрут от голода несмотря ни на какие аварийные программы осуществляемые там в данное время».




